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Sammendrag
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen sikre en reell samling
av det politiske og administrative ansvaret for
alle store, statlige IKT-prosjekter i ett departe-
ment som gis myndighet til å utøve en overord-
net, strategisk IKT-styring på tvers av ulike eta-
ter.

2. Stortinget ber regjeringen sikre en bedre styring
av det enkelte, statlige IKT-prosjekt, der kompe-
tanseoppbygging og etablering av incentiver for
kostnadseffektive løsninger, som er rimelige å
forvalte, prioriteres. Departementet som gis
ansvar for overordnet IKT-styring, bør inngå i
prosjektorganisasjonene med et eierperspektiv
og være en pådriver for at midlene brukes best
mulig. 

3. Stortinget ber regjeringen sikre at det stilles mer
gjennomgående krav til gjennomføring av kost-
nytte-analyser i statlige IKT-prosjekter, slik at
kostnader og kompleksitet i prosjektene kan
begrenses i størst mulig grad.» 

I dokumentet peker forslagsstillerne på at regje-
ringens store prestisjeprosjekt for digital kommuni-

kasjon mellom det offentlige og bedrifter og privat-
personer, Altinn, sviktet da det gjaldt som mest. For-
slagsstillerne peker på at da selvangivelsen ble lagt ut
høsten 2011 brøt nettstedet sammen, og at heller ikke
i 2012 kom alle inn i Altinn og fikk tilgang til selvan-
givelsen sin. I dokumentet pekes det på at det mest
alvorlige i 2012 var at om lag 2 000 personer fikk til-
gang til selvangivelsen til og informasjon om en
mann fra Oslo og hans kone. Det Norske Veritas har
avdekket 3 500 små og store feil i Altinn fra 2010 til
2011.

Forslagsstillerne peker på at selv om Altinn-svik-
ten, ifølge Teknisk Ukeblad, skyldtes programfeil
hos en utenlandsk leverandør, er det grunn til å spørre
seg om ikke Altinn-saken er et symptom på et større
problem: mangelfull styring av IKT-prosjekter i
offentlig sektor. Det vises i dokumentet til at staten
ikke har noen oversikt over hvor mye det offentlige
bruker på IKT i året, og at ansatte i Nav, politiet og
helsesektoren fortviler over systemer som ikke fun-
gerer, manglende styring og en digital hverdag som
fremdeles er langt unna.

Forslagsstillerne mener det er flere grunnleg-
gende utfordringer og at det trengs tiltak for å gjøre
noe med disse. 

Det første som må gjøres er å bedre koordinerin-
gen av IKT-prosjekter i de ulike offentlige etatene.
Fornyings-, administrasjons- og kirkeminister Rig-
mor Aasrud har i dag bare delvis ansvaret for å sørge
for en slik samordning. Etatene sitter i realiteten på
hver sin tue og styrer seg selv i stor grad. Resultatet
er mangel på gjenbruk, standardisering og kompetan-
seoppbygging. Staten sløser bort store beløp samtidig
som systemene ofte blir komplekse og suboptimale. 

Forslagsstillerne mener derfor at det er behov for
en reell samling av det politiske og administrative
ansvaret for alle store, statlige IKT-prosjekter i ett
departement. Departementet må gis myndighet til å
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gjennomføre en overordnet strategisk styring på tvers
av ulike etater. En slik overordnet styring kan gi
bedre samkjøring av IKT-prosjekter, bedre koordine-
ring av driftsorganisasjonene, bedre samkjøring av
innkjøp og løsninger og man kan få bedre kontrakts-
håndtering.

Bedre strategisk styring av IT-prosjekter vil også
innebære en bedre og mer effektiv implementering
og organisering av prosjektene. 

For det andre mener forslagsstillerne at man tren-
ger bedre styring av det enkelte prosjekt. 

For det tredje mener forslagsstillerne det bør stil-
les mer gjennomgående krav om at det gjennomføres
kost-nytte-analyser, slik at kostnader og kompleksitet
i prosjektene kan begrenses.

Det vises for øvrig til dokumentet for nærmere
beskrivelse av forslaget.

Komiteens behandling
Kommunal- og forvaltningskomiteen ba i brev av

28. september 2012 om fornyings-, administrasjons-
og kirkeministerens vurdering av forslaget. Statsrå-
dens svarbrev av 17. oktober 2012 følger vedlagt.

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i -

d e r p a r t i e t ,  M a s u d  G h a r a h k h a n i ,  L o t t e
G r e p p  K n u t s e n ,  H i l d e  M a g n u s s o n ,
I n g a l i l l  O l s e n  o g  E i r i k  S i v e r t s e n ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  G j e r m u n d  H a g e s æ -
t e r ,  M o r t e n  Ø r s a l  J o h a n s e n  o g  Å g e
S t a r h e i m ,  f r a  H ø y r e ,  T r o n d  H e l l e l a n d
o g  M i c h a e l  T e t z s c h n e r ,  f r a  S o s i a l i s t i s k
V e n s t r e p a r t i ,  l e d e r e n  A k s e l  H a g e n ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  H e i d i  G r e n i ,  o g  f r a  K r i s -
t e l i g  F o l k e p a r t i ,  G e i r  J ø r g e n  B e k k e -
v o l d , viser til Representantforslag 144 S (2011–
2012) om bedre koordinering og strategisk styring av
IKT-prosjekter i offentlig sektor.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til statsrådens
svarbrev av 17. oktober 2012 og støtter statsrådens
vurderinger av de enkelte forslag i Representantfor-
slag 144 S (2011–2012).

F l e r t a l l e t  viser til at regjeringen i april 2012 la
fram digitaliseringsprogrammet «På nett med inn-
byggerne». Digitalisering skal føre til et bedre og ras-
kere møte med offentlig sektor for innbyggere og
næringsliv, og bedre ressursbruk i forvaltningen.
Nettbaserte tjenester skal være hovedregelen for for-
valtningens kommunikasjon med innbyggere og
næringsliv. På overordnet nivå vil staten gradvis

etablere en felles teknisk plattform, tilpasse regelver-
ket for digital forvaltning og forbedre dagens styring,
organisering og finansiering av statens felles IKT-
løsninger.

F l e r t a l l e t  vil peke på at regjeringen er i ferd
med å etablere en felles infrastruktur – en grunnmur
– for alle IKT-løsningene i det offentlige. Sektorene
vil fortsatt ha ansvaret for utvikling av egne IKT-sys-
temer, men gjennom en felles IKT- infrastruktur skal
det legges bedre til rette for utviklingen, særlig når
det gjelder informasjonsutvekslingen mellom IKT-
systemer og virksomheter. Grunnmuren består blant
annet av såkalte «felleskomponenter» (IKT-kompo-
nenter) som kan sambrukes og gjenbrukes av alle
offentlige virksomheter. Viktige felleskomponenter
er Altinn, ID-porten, folkeregisteret, enhetsregisteret
og matrikkelen. I dag er det stor variasjon i hvor stor
grad felleskomponentene kan tas i bruk, men målet er
at alle offentlige virksomheter skal kunne ta felles-
komponentene i bruk.

F l e r t a l l e t  mener felleskomponenttilnærmin-
gen vil kunne være en viktig driver for å koordinere
og standardisere IKT-løsningene på tvers. Samtidig
bidrar felleskomponenter til at det samlede kostnads-
nivået for IKT-løsninger i sektorene blir lavere (pga.
gjenbruk og sambruk av IKT-komponenter).

F l e r t a l l e t  vil peke på at som en del av digita-
liseringsprogrammet er det etablert en arena for å
samordne digitaliseringsarbeidet på departementsni-
vå. Dette skal sikre god involvering og samordning i
arbeidet med å gjennomføre digitaliseringsprogram-
met og utvikle IKT-felleskomponenter og rammebe-
tingelser for drift og forvaltning.

F l e r t a l l e t  viser til at regjeringen er opptatt av
å sikre god styring av det enkelte statlige IKT-pro-
sjekt og at dette blir fulgt på ulike måter, jf. brevet fra
statsråden.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  er enige i at det er et viktig samfunnsanlig-
gende at det offentlige gjennomfører strategiske IKT-
satsinger som gir samfunnet størst mulig avkastning
i form av mer effektiv tjenesteyting, en enklere hver-
dag og bedre service til publikum. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil i likhet med forslags-
stillerne peke på at god koordinering og styring av
IKT-prosjekter vil være kritiske faktorer for å få rea-
lisert gevinstpotensialet i de IKT-investeringer som
besluttes. Det overordnete politiske ansvaret for utar-
beidelse og implementering av statens IKT-strategi
ligger i dag i Fornyings-, administrasjons- og kirke-
departementet, mens ansvaret for gjennomføring av
enkeltprosjekter tilligger prosjekteier. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil gi sin tilslutning til at
det stilles mer gjennomgående krav til gjennomfø-
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ring av kost-nytte-analyser i statlige IKT-prosjekter,
slik at kostnader og kompleksitet i prosjektene kan
begrenses i størst mulig grad, jf. forslagets punkt 3.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener forslagsstil-
lerne har tatt opp viktige problemstillinger, men at
problemene med vellykket innføring av IKT-verktøy
også har sin årsak i overdrevne forventninger om hva
IKT skal løse, samt manglende evne til å tilpasse det
regelverket en arbeider etter, eller til å omstille sin
organisasjon, verdikjede eller logistikk på en måte
som utnytter digitaliseringens muligheter. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil fremheve eksempler
på at prosjekteier ikke fullt ut har forstått implikasjo-
nen av de system- og konseptvalg som er foretatt,
eller i hvert fall undervurdert kompleksiteten i bestil-
lingen. I 2005 vedtok Stortinget en ny alminnelig
straffelov, som ennå ikke har trådt i kraft. Justis- og
politidepartementet ville vente til man hadde moder-
nisert datasystemet. Om dette er proposisjonen, jf.
Ot.prp. nr. 90 (2003–2004) Om lov om straff (straffe-
loven), taus. Verken i motivteksten til ikrafttredelsen
eller under behandlingen av økonomiske og adminis-
trative konsekvenser ble lovgiverne gitt noen indika-
sjoner på at det skulle ta så lang tid som åtte år mel-
lom vedtak og ikrafttredelse. En virkning av denne
forsinkelsen var at en skjerpet straffebestemmelse
(§ 132) om 30 års fengsel for terrorhandlinger mv.
ikke kunne benyttes på handlinger utført 22. juli
2011, på tross av at Stortinget vedtok straffebestem-
melsen i april 2008 om 30 års strafferamme. Til sam-
menligning ble straffeloven av 1902 – som var en
total nyskapning – sanksjonert 22. mai og trådte i
kraft 1. januar 1905. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil påpeke at politiet har
et gammelt, mangelfullt og utdatert IKT-verktøy som
går ut over hver eneste polititjenestemann og sivile
ansatte i politi- og lensmannsetaten over hele landet.
Politiet har problemer med infrastruktur, systemer og
brukerkompetanse. Når politiet ikke får arbeidet
effektivt, går det ut over hele befolkningen. Mens
mye av innovasjonen i privat sektor er IKT-drevet, er
situasjonen i offentlig sektor at man blir hengende
etter i den tekniske utviklingen. I offentlig sektor er
det generelt svak forståelse for hvor viktig det er for
produktiviteten å foreta utstyrsinvesteringer for å
understøtte den enkelte medarbeiders effektivitet.
D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på at evnen til å ta i
bruk IKT er svakest utviklet på områder hvor det
offentlige har monopol og heller ikke viser interesse
for å kjøpe inn systemer som er ferdigutviklet hos
andre med lignende virksomhet.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i

mener det er positivt at regjeringen vil satse videre på
Altinn og andre portaler, men peker på at dette ikke
løser de fundamentale utfordringene når det gjelder
manglende koordinering mellom store statseide
enheter og den unødig store offentlige pengebruken
som følger av dette. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at dersom man for eksempel hadde valgt å innføre ett
pasientjournalsystem for noen år siden, så hadde
betydelige summer av fellesskapets midler vært
spart. 

D i s s e  m e d l e m m e r  tror det er behov for å
innhente erfaringer fra alle de store statlige prosjek-
tene de senere årene, ikke bare de som har hatt store
overskridelser. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at vi
allerede vet mye om de sentrale utfordringene når det
gjelder manglende koordinering og sviktende incen-
tiver til effektiv ressursbruk i statlige IKT-prosjekter.
Dersom en etat for eksempel ber om tilstrekkelig
med midler i utgangspunktet, fremstår prosjektet
gjerne som en suksess så lenge man slipper å be om
mer penger, selv om beløpet i utgangspunktet var
svært høyt og det fantes andre måter å organisere seg
på som ville vært mer optimalt. D i s s e  m e d l e m -
m e r  stiller spørsmål ved om man for eksempel ikke
burde ha slått sammen pensjonssystemene i Nav og
Statens Pensjonskasse (SPK), i stedet for å utvikle to
systemer til en høy kostnad. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener vi trenger en lang-
siktig, overordnet IKT-strategi for statlige virksom-
heter som omfatter følgende hovedpunkter: 

For det første bør det utarbeides en oversikt over
store statlige IKT-investeringer, omtrent som man
har for veiutbygging. 

For det andre bør det være føringer for overord-
nede veivalg, for eksempel felles applikasjoner på
tvers av statlige enheter og sentralisering av databa-
ser og forvaltning. Det finnes en rekke databaser med
personopplysninger som kanskje kan forvaltes på en
rimeligere og sikrere måte (for eksempel folkeregis-
teret, Nav, Politiet, SPK og førerkortregisteret).

For det tredje bør det gjøres vurderinger av
potensialet for å samkjøre store prosjekter som har
overlappende funksjonsområder eller bruke standar-
diserte verktøy fremfor skreddersøm.

For det fjerde bør en statlig IKT-strategi omfatte
føringer for gjennomføring av prosjekter, bl.a. priori-
tering av krav, standardisering, kost-nytte-analyser,
anskaffelse og gevinstrealisering.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i  viser til at departementets svarbrev peker
på noen av disse punktene, men er usikker på om det
går dypt nok. Det gjøres fortsatt for få kost-nytte-vur-
deringer underveis i prosjektene, for eksempel om
det er lønnsomt å implementere en gitt regel, fremfor
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manuell behandling. Det er ganske vanlig å måtte
prioritere dersom man ikke har nok penger til alt,
men man vet ikke nødvendigvis om det man gjør er
lønnsomt eller om man skulle løst et behov på en helt
annen måte. Mange statlige prosjekter blir rigide
fordi alle krav skal løses uansett siden det står i kon-
trakten. Det er ofte liten fleksibilitet til å lære under-
veis.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at det er
behov for å løfte blikket enda høyere enn den enkelte
statlige virksomhet. Dersom for eksempel SPK iso-
lert sett lager en kost-nytte-analyse, finner man ikke
gevinstpotensialet som ligger i samkjøring av IKT-
løsninger med Nav. Pensjoner som utbetales går fak-
tisk gjennom Navs system, men man lager likevel
separate saksbehandlingsløsninger for hver av eta-
tene som til dels har overlappende funksjonalitet, for-
skjellig løsning for skriving av brev til brukere, for-
skjellig datavarehus, forskjellig journalsystem og
forskjellig pensjonskalkulator.  

D i s s e  m e d l e m m e r  er også opptatt av kostna-
dene ved å forvalte ulike regler. Bare i Nav er reglene
totalt sett så komplekse at saksbehandlere sliter med
å forstå utregningene. Dette bidrar bl.a. til økte IKT-
kostnader, økte forvaltningskostnader, økte opplæ-
ringskostnader, behov for flere ansatte og lengre
saksbehandlingstid. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at det ikke nødvendigvis blir mer rettferdige system
av at det er mange regler. Det kan tvert imot bidra til
mindre forståelse, misfornøyde brukere og at man til-
passer seg reglene for å komme bedre ut økonomisk.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener generelt at når Stortin-
get innfører nye lover og regler, bør man legge vekt
på kostnadene ved å innføre endringer og andre nega-
tive konsekvenser. Forenkling av regelverk vil kunne
gi svært store innsparinger i et langsiktig perspektiv.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen sikre at det stilles mer
gjennomgående krav til gjennomføring av kost-
nytte-analyser i statlige IKT-prosjekter, slik at kost-
nader og kompleksitet i prosjektene kan begrenses i
størst mulig grad.» 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
mener at det, uavhengig av hvorvidt man vil samle
IKT-ansvaret tydeligere i ett departement, bør vurde-
res å opprette en gruppe med IKT-eksperter tilknyttet
koordineringsdepartementet slik Danmark har gjort.
Gruppen arbeider aktivt ute i de statlige IKT-prosjek-
tene for å ivareta statens interesser. Den kunne even-
tuelt også vært tilknyttet Direktoratet for forvaltning
og IKT (Difi). D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at en
slik gruppe kan erstatte kostbare konsulenter i de

respektive prosjektene. Dessuten vil de bidra til ver-
difull erfaringsutveksling mellom statlige prosjekter
og dermed være mer effektive enn en tradisjonell
konsulent som ikke har bransjekunnskap. Det finnes
altfor mange eksempler på at man «finner opp hjulet
på nytt» i ulike prosjekter. Hvis man for eksempel har
brukt ressurser på å lage en god layout i en portal der
man tar hensyn til skriftstørrelse for svaksynte, farge-
valg, menyoppbygning og liknende, hvorfor skal
man da utrede dette på nytt i andre statlige IKT-pro-
sjekter som krever samhandling med brukere?
Mange statlige enheter har for stor frihet til å gjøre
som de vil i IKT-prosjektene. Det trengs en sterkere
forståelse og kultur for å bruke penger optimalt selv
om det også kan innebære organisatoriske endringer.
Samfunnets interesser må komme først.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til representantfor-
slaget og fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sikre en reell samling
av det politiske og administrative ansvaret for alle
store, statlige IKT-prosjekter i ett departement som
gis myndighet til å utøve en overordnet, strategisk
IKT-styring på tvers av ulike etater.»

«Stortinget ber regjeringen sikre en bedre styring
av det enkelte, statlige IKT-prosjekt, der kompetan-
seoppbygging og etablering av incentiver for kost-
nadseffektive løsninger, som er rimelige å forvalte,
prioriteres. Departementet som gis ansvar for over-
ordnet IKT-styring, bør inngå i prosjektorganisasjo-
nene med et eierperspektiv og være en pådriver for at
midlene brukes best mulig.» 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  mener IKT-utviklingen ikke må gå
på bekostning av personvernet og folks rett til privat-
liv. Det er derfor viktig med et sterkt datatilsyn og
klare lovmessige begrensninger knyttet til hva slags
informasjon myndigheter og private instanser kan
samle inn og nyttiggjøre seg av om enkeltmennesket.
D i s s e  m e d l e m m e r  er motstandere av datalag-
ringsdirektivet, den svenske FRA-loven og annen
lovgivning som innebærer at hele befolkningen i
praksis settes under døgnkontinuerlig overvåkning.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener videre at det bør inn-
føres et lovmessig vern av ytringsfrihet og anonymi-
tet på internett, og viser i den anledning til Dokument
8:55 S (2011–2012).

D i s s e  m e d l e m m e r  støtter forslagsstillernes
intensjoner om bedre styring av IKT-prosjekter i sta-
ten og en bedre utnyttelse av de økonomiske midler
som stilles til disposisjon for disse. D i s s e  m e d -
l e m m e r  vil gjerne legge til en viktig dimensjon –
IKT-sikkerhet – og peker her på de mange angrep
som utføres mot nasjonal infrastruktur fra ulike kil-
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der og miljøer. D i s s e  m e d l e m m e r  mener en
bedre styring av IKT-prosjekter i staten også må inn-
befatte en større oppmerksomhet på sikre løsninger,
og at nasjonal kritisk IKT-infrastruktur bedre skjer-
mes fra borgernes brukerrettede tjenester. På denne
bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m m e r  følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre de nød-
vendige tiltak slik at skjermingsverdig IKT-infra-
struktur beskyttes bedre.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Fremskritts-
partiet i Dokument 8:94 S (2011–2012) foreslo å
opprette en IKT-havarikommisjon, etter mønster fra
flyhavarikommisjonen, og som skal finne årsaken
bak statlige IKT-havarier og IKT-relaterte person-
vernbrudd.  D i s s e  m e d l e m m e r  ser for seg at en
slik kommisjon legges til et allerede eksisterende
organ med kompetanse på dette området.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  vil
stille seg mer avventende til forslagsstillernes mer
konkrete forslag til organisering. D i s s e  m e d l e m -
m e r  vil derimot anbefale at regjeringen kommer til-
bake til Stortinget med en melding om en oppdatert
statlig IKT-strategi, med beskrivelse av læringspo-
tensialet som ligger i utvalgte, representative statlige
IKT-prosjekter som de siste årene har hatt vesentlige
overskridelser av tidsrammer og bevilgningsrammer.
Det er naturlig at meldingen inneholder synspunkter
på prinsipper for fremtidig organisering og ansvars-
plassering.

Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet, Høyre og Kristelig 
Folkeparti:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen sikre at det stilles mer
gjennomgående krav til gjennomføring av kost-
nytte-analyser i statlige IKT-prosjekter, slik at kost-

nader og kompleksitet i prosjektene kan begrenses i
størst mulig grad.

Forslag fra Fremskrittspartiet og Kristelig 
Folkeparti:

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen sikre en reell samling
av det politiske og administrative ansvaret for alle
store, statlige IKT-prosjekter i ett departement som
gis myndighet til å utøve en overordnet, strategisk
IKT-styring på tvers av ulike etater.

Forslag 3

Stortinget ber regjeringen sikre en bedre styring
av det enkelte, statlige IKT-prosjekt, der kompetan-
seoppbygging og etablering av incentiver for kost-
nadseffektive løsninger, som er rimelige å forvalte,
prioriteres. Departementet som gis ansvar for over-
ordnet IKT-styring, bør inngå i prosjektorganisasjo-
nene med et eierperspektiv og være en pådriver for at
midlene brukes best mulig.

Forslag fra Fremskrittspartiet:

Forslag 4

Stortinget ber regjeringen gjennomføre de nød-
vendige tiltak slik at skjermingsverdig IKT-infra-
struktur beskyttes bedre.

Komiteens tilråding
K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser

til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre
slikt

v e d t a k :

Dokument 8:144 S (2011–2012) – representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Geir Jørgen Bek-
kevold, Hans Olav Syversen og Kjell Ingolf Ropstad
om bedre koordinering og strategisk styring av IKT-
prosjekter i offentlig sektor – vedlegges protokollen.

Oslo, i kommunal- og forvaltningskomiteen, den 24. januar 2013

Aksel Hagen Michael Tetzschner
leder ordfører
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Vedlegg

Brev fra Fornyings-, administrasjons- og kirkedepartementet v/statsråden til 
kommunal- og forvaltningskomiteen, datert 17. oktober 2012

Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Geir Jørgen Bekkevold, Hans Olav Syversen og
Kjell Ingolf Ropstad om bedre koordinering og
strategisk styring av IKT-prosjekter i offentlig
sektor (Dokument 8:144 S (2011-2012)

Det vises til brev fra Stortinget datert 28.09.2012.
Jeg vil først gi noen generelle kommentarer som bak-
grunn for mine vurderinger av de tre representantfor-
slagene.

Regjeringens digitaliseringsprogram

Regjeringen la i april i år fram digitaliseringspro-
grammet På nett med innbyggerne. 

Digitalisering skal føre til et bedre og raskere
møte med offentlig sektor for innbyggere og
næringsliv, og bedre ressursbruk i forvaltningen.
Nettbaserte tjenester skal være hovedregelen for for-
valtningens kommunikasjon med innbyggere og
næringsliv. På overordnet nivå vil staten gradvis
etablere en felles teknisk plattform, tilpasse regelver-
ket for digital forvaltning og forbedre dagens styring,
organisering og finansiering av statens felles IKT-
løsninger.  

Felles infrastruktur utvikles og nye 
fellesfunksjoner vurderes

Regjeringen er i ferd med å etablere en felles
infrastruktur – en grunnmur - for alle IKT-løsningene
i det offentlige. Sektorene vil fortsatt ha ansvaret for
utvikling av egne IKT-systemer, men  gjennom en
felles IKT-infrastruktur skal det legges bedre til rette
for utviklingen, særlig når det gjelder informasjons-
utvekslingen på tvers mellom IKT-systemer og virk-
somheter. Grunnmuren består blant annet av såkalte
”felleskomponenter” (IKT-komponenter) som kan
sambrukes og gjenbrukes av alle offentlige virksom-
heter. Viktige felleskomponenter er Altinn, ID-por-
ten, folkeregisteret, enhetsregisteret og matrikkelen.
I dag er det stor variasjon i hvor stor grad felleskom-
ponentene kan tas i bruk, men målet er at alle offent-
lige  virksomheter skal kunne ta felleskomponentene
i bruk.

Felleskomponenttilnærmingen vil kunne være en
viktig driver for å koordinere og standardisere IKT-
løsningene på tvers. Samtidig bidrar felleskompo-
nenter til at det samlede kostnadsnivået for IKT-løs-
ninger i sektorene blir lavere (pga. gjenbruk og sam-
bruk av IKT-komponenter).

Selv om ulike statlige virksomheter har forskjel-
lige fagsystemer for å løse sine kjerneoppgaver, er en
del IKT-systemer og -funksjoner like på tvers av
virksomhetene. Det gjelder for eksempel administra-
tive støttesystemer. Det kan være riktig å anskaffe,
utvikle, drifte og forvalte slike løsninger for staten
som helhet. Difi, på oppdrag fra FAD, er i ferd med å
gjennomgå og vurdere hvordan administrative støtte-
funksjoner for IKT i staten løses i dag, og om de kan
løses mer effektivt ved etablering av felles støtte-
funksjoner. Dette gjøres i en rekke andre land. Som
en del av de analysene som nå gjennomføres vurderes
det også om det bør å bygges opp en sentral rådgiv-
ningskompetanse for gjennomføring av IKT-prosjek-
ter.

Bedre samordning på IKT-området

Som en del av Digitaliseringsprogrammet er det
etablert en arena for å samordne digitaliseringsarbei-
det på departementsnivå. På virksomhetsnivå har vi
formalisert en allerede etablert arena – SKATE.
Virksomhetslederne i Difi, Brønnøysundregistrene,
Skatteetaten, Kartverket, Helsedirektoratet og NAV
deltar i SKATE. Dette skal sikre god involvering og
samordning i arbeidet med å gjennomføre digitalise-
ringsprogrammet og utvikle IKT-felleskomponenter
og rammebetingelser for drift og forvaltning. De
nevnte arenaene skal også bistå i forberedelser av
underlag for regjeringens beslutninger om priorite-
ring av IKT-investeringer.

Beslutningsunderlag, gevinstplaner, prosjekt-
styring og gevinstrealisering 

Regjeringen er opptatt av å sikre god styring av
det enkelte, statlige IKT-prosjekt. Dette blir fulgt opp
på ulike måter.

Gjennom Utredningsinstruksen med veileder og
Regelverket for økonomistyring i staten (Økonomi-
regelverket) er statlige virksomheter pålagt generelle
krav ved planlegging av alle typer investeringer. Det
skal sikre god forberedelse av og styring med statens
investeringer, reformer, regelendringer og andre til-
tak.

I følge Utredningsinstruksen er den virksomhe-
ten i staten som har ansvaret for en IKT- investering,
pålagt å utrede alle relevante og vesentlige konse-
kvenser av ulike alternative tiltak som kan iverksettes
for å oppnå målet med tiltaket. Konsekvensutrednin-
gens omfang og innhold skal tilpasses hvor viktig
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saken er og hvor store konsekvensene er. Det skal i
nødvendig utstrekning inngå grundige og realistiske
samfunnsøkonomiske analyser, herunder nytte-kost-
nadsanalyser.

I en samfunnsøkonomisk analyse skal de alterna-
tive tiltakene sammenlignes med dagens situasjon.
Nytte- og kostnadsvirkninger skal utredes for offent-
lig forvaltning, næringsliv og privatpersoner. Konse-
kvensene skal tallfestes så langt dette er mulig. Det
skal gis en samlet vurdering og anbefaling av tiltak.

For tiltak anslått til å koste minst 750 millioner
kroner, skal det foretas en ekstern kvalitetssikring i to
faser i samsvar med føringer gitt av Finansdeparte-
mentet. Dette opplegget kan også nyttes for prosjek-
ter med lavere kostnadsramme.

Difi etablerte i 2008 en web-basert veilednings-
tjeneste kalt prosjektveiviseren.no med informasjon,
krav, eksempler og støttemateriell for IKT-relaterte
investeringer i staten. Difi lanserer en forbedret ver-
sjon av Prosjektveiviseren i løpet av året.

Med utgangspunkt i blant annet Utredningsin-
struksen og Økonomiregelverket sender Fornyings-,
administrasjons- og kirkedepartementet (FAD) årlig
ut et rundskriv med krav til IKT-relaterte investerin-
ger i staten. Årets rundskriv som blant annet gjelder
for forberedelsen av 2014-budsjettet, og som plan-
legges sendt ut i månedsskiftet oktober-november, vil
inneholde konkrete krav om digitalisering av virk-
somhetens tjenester (jf. Digitaliseringsprogrammet),
styrking av IKT-sikkerheten, bruk av nasjonale fel-
leskomponenter, krav til utforming av digitale tjenes-
ter (jf. universell utforming, arkitekturprinsipper og
statens forvaltningsstandarder), tilgjengeliggjøring
av offentlig informasjon for viderebruk, bruk av elek-
tronisk faktura og krav til veiledning om digitale tje-
nester. I tillegg redegjør rundskrivet for hvordan stat-
lige virksomheter med IKT-relaterte satsingsforslag
må forholde seg inn mot budsjettprosessen. Her stil-
les det flere krav til bl.a. styring, planlegging og gev-
instrealisering.

Virksomheter som via overordnet departement
vil fremme IKT-relaterte satsingsforslag til Finansde-
partementet, må legge ved utfylt selvdeklarasjons-
skjema. Der må virksomhetene beskrive hvordan
deres budsjettsforslag følger opp føringene i rund-
skrivet, og begrunne eventuelle avvik. I budsjettpro-
sessen vurderer FAD budsjettforslagene på IKT-
området og gir en uttalelse til Finansdepartementet
som underlag for arbeidet med prioritering av IKT-
investeringer.  Det interdepartementale samordnings-
organet på departementsnivå involveres i denne pro-
sessen. SKATE vil også være involvert i arbeidet
med samordning og kvalitetssikring av større tverr-
gående IKT-investeringer, men noe tidligere i proses-
sen. Direktoratet for forvaltning og IKT (Difi) spiller
en sentral rolle gjennom ledelsen av SKATE og som

rådgiver og operativ arm for FAD, blant annet når det
gjelder arbeid med gjennomføring av regjeringens
digitaliseringsstrategi og etablering av nye felles-
komponenter.

REPRESENTANTFORSLAG 1: 

Stortinget ber regjeringen sikre en reell samling
av det politiske og administrative ansvaret for alle
store, statlige IKT-prosjekter i ett departement som
gis myndighet til å utøve en overordnet, strategisk
IKT-styring på tvers av ulike etater.

Organisasjons- og tjenesteutvikling i staten er et
sektoransvar, der hver virksomhet og hvert departe-
ment har ansvar for god måloppnåelse innenfor sitt
ansvarsområde. Det er fornuftig at den enkelte virk-
somhet i størst mulig grad selv bestemmer hvilke vir-
kemidler som er nødvendige for å gjennomføre virk-
somhetens primæroppgaver. Representantforslaget
vil bety en sentralisering av ansvaret for anskaffelser
og utvikling på IKT-området i staten, noe som kan
bidra til mindre effektiv oppgaveløsning i de statlige
virksomhetene. Forslaget kan også innebære kompli-
serte ansvarslinjer på tvers av departementsgrensene.

På denne bakgrunn vil jeg ikke anbefale å over-
føre det politiske og administrative ansvaret for alle
store statlige IKT-prosjekter til ett departement slik
representantene foreslår. Det er viktig at dette ansva-
ret er tett koblet opp mot ansvaret for virksomhets-
utvikling for øvrig. Det kan derimot være aktuelt å
forsterke sentrale krav til IKT-investeringer, for å
sikre IKT-løsninger som legger til rette for samhand-
ling på tvers av forvaltningen, og for å bedre utveks-
ling av data og informasjon mellom forvaltning, inn-
byggere og næringsliv. Digitaliseringsprogrammet
«På nett med innbyggerne» synliggjør at digitalise-
ring må ses på tvers av alle sektorer, samtidig som det
er en integrert del av hver enkelt sektor.

REPRESENTANTFORSLAG 2:

Stortinget ber regjeringen sikre en bedre styring
av det enkelte, statlige IKT-prosjekt, der kompetanse-
oppbygging og etablering av incentiver for kostnads-
effektive løsninger, som er rimelige å forvalte, priori-
teres. Departementet som gis ansvar for overordnet
IKT-styring, bør inngå i prosjektorganisasjonene
med et eierperspektiv og være en pådriver for at mid-
lene brukes best mulig. 

Jeg er positiv til å vurdere tiltak for å sikre bedre
styring og gevinstrealisering av IKT-prosjekter.  Difi
gjennomfører nå et forprosjekt som vurderer et hel-
hetlig styringsregime for gjennomføring av IKT-pro-
sjekter.  I tillegg vurderes muligheten for en felles,
offentlig prosjektmodell og kompetanseutvikling
knyttet til strategisk bruk av IKT. I etterkant av dette
vil jeg vurdere behovet for ytterligere tiltak.
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Den siste delen av forslaget anser jeg for å være
uaktuell gitt at jeg ikke vil anbefale å etablere ett
departement som har ansvaret for alle IKT-investe-
ringer.

REPRESENTANTFORSLAG 3:

Stortinget ber regjeringen sikre at det stilles mer
gjennomgående krav til gjennomføring av kost-
nytte-analyser i statlige IKT-prosjekter, slik at kost-
nader og kompleksitet i prosjektene kan begrenses i
størst mulig grad. 

Som redegjort for over, stilles det i dag en rekke
gjennomgående krav til kost-nytte-analyser, også for
IKT-prosjekter. Difis vurdering er at det ikke er man-
gel på slike krav, men at det kan være svakheter knyt-

tet til etterlevelse av de generelle kravene om konse-
kvensanalyser og samfunnsøkonomiske analyser.
Dette er basert på  Difis rapport 2012:8 Graves det
dypt nok? der en gjennomgang av NOUer og propo-
sisjoner til Stortinget viser at etterlevelsen av Utred-
ningsinstruksens krav om konsekvensanalyser ikke
er god nok. Som en oppfølging av Difis rapport vur-
derer FAD nå strukturelle tiltak, kompetansetiltak og
endringer i regelverk.  Hensikten med arbeidet er å
oppnå at regelverket følges opp og etterleves på en
bedre måte enn tidligere. På denne bakgrunn vil jeg
ikke anbefale at det stilles mer gjennomgående krav
til kost-nytteanalyser i statlige IKT-prosjekter, men at
de krav som stilles, følges opp på en bedre og mer
strukturert måte enn tidligere.


